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Referat fra møde i Hillerød Kommunes Grønt Råd  

4. oktober 2024  

Deltagere Grønt Råd: 

Stig Englund, Dansk Ornitologisk Forening (DOF) 

Jørgen Nielsen, Danmarks Naturfredningsforenings lokalkomité Hillerød (DN) 

Jørgen Schultz, Hillerød Samvirkende Idrætsforeninger  

Vibeke Hansen, Naturhistorisk Forening 

Inge Holding Christoffersen, Nordsjællands Landboforening 

Kaj Larsen, Danmarks Sportsfiskerforbund 

Jørgen Jacobsen, Danmarks Jægerforbund 

Lene Lentz, Haveselskabet 

Esben Aarsleff, Museum Nordsjælland 

 

Fra forvaltningen 

Vibeke Meno, sektionsleder for Natur, Miljø og Klima og formand for Grønt Råd 

Kirstine Thoresen-Lassen, fra Naturteamet og sekretær for Grønt Råd 

Referenter: Kirstine Thoresen- Lassen og 

Vibeke Meno 

Dato: 3. oktober 2024 

Tid og sted: kl 18.00 på Hillerød Rådhus  

Afbud/ikke til stede:  

Anna Thormann, Naturstyrelsen Nordsjælland 

Anne Mette Højgaard Schoeller, Friluftsrådet 

 

Emner Referat 

Kommende 

Spildevandsplan 

v. Hillerød 

Forsyning  

Oplæg om spildevandsplan 2025 ved Bettina Krejberg fra Hillerød 

Forsyning.  

PowerPoint præsentation lægges sammen med referat på kommunens 

hjemmeside. Grønt Råd kan komme med bemærkninger nu til 

forsyningens forslag til prioritering i ny spildevandsplan samt når udkastet 

til spildevandsplan kommer i offentlige høring i foråret 2025.  
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Nyt fra 

Kommunen 

Nationalparkpuljen 2025. 

2. december åbner Nationalpark Kongernes Nordsjælland der 

ansøgningsrunde til Nationalparkpuljen 2025. Bl.a. foreninger med ikke-

kommercielt formål kan søge. Der kan søges til initiativer der skaber 

bedre natur, bevare kulturarv eller skaber nye friluftsmuligheder. Hvis 

man vil have idéer til hvordan et projekt kan samfinansieres holdes der 

projektsparringsmøde den 5. november på Esrum Møllegård. Læs mere på 

nationalparkens hjemmeside her 

https://nationalparkkongernesnordsjaelland.dk/vaer-

med/nationalparkpulje 

Orientering om kommunes samarbejder med Nationalparken: 

Samarbejdsaftale om forundersøgelse af muligheder for mere lysåben 

natur ved Egedam (v. Skansebakken) og St. Dyrehave. Mål at skabe flere 

og bedre levesteder for arter i tilbagegang.   

3-årigt pilotprojekt om Naturgræsning i Nordsjælland med det formål at 

facilitere og skabe samarbejder mellem lodsejere med relevante arealer 

og dyreholdere med henblik på at få naturarealer afgræsset.   

 

Stationsstien Favrholm 

Stier fra det nye hospital til hhv. Pøle Å og Favrholm station er under 

udførelse. En ny metode gør det mere skånsomt for de beskyttede 

naturområder 

 

Upcykling Center i Uvelse  

Udkast til lokalplan med tilhørende tilladelser er under udarbejdelse og 

forventes politisk forelagt i marts 2025. Derefter vil der være en 

offentlighøring i marts og april inden endelig beslutning i Byrådet. 

 

Freerslev Kildeplads  

Udkast til Miljøkonsekvensrapport vil blive forelagt politisk i november 

2024. Dagsordener kan ses på hjemmesiden. Høring forventes hen over 

vinteren inden endelig beslutning i marts 2025 

 

Renovering af rørlagte vandløb gennem Hillerød 

Kommunen er i gang med at renovere delstrækninger af teglgårdsåen 

gennem Hillerød jf. beslutning fra NMK-udvalget i marts 2024 

https://dagsordener.hillerod.dk/vis?id=d28b3eed-a578-450a-83ce-

22122bf60805&punktid=27d3870b-c8a3-4a1a-832a-41f4ebca8d54 

 

VMP II projekter på Havelse Å 

Projekterne afventer hhv. midler og myndighedsarbejde. 

 

Status på proces om udpegning af VE-anlæg 

Kommuneplantillægget om udpegning af arealer til solcelleanlæg kommer 

for Arkitektur-, Bygge- og trafikudvalget ved møde d. 10. oktober. Der har 

været offentlig høring og borgerinddragelse. Dagsordenpunkt findes på 

kommunens hjemmeside. Ved kommuneplantillæggets vedtagelse er der 

en ansøgningsrunde for solcelleparker og dernæst en lokalplanproces.     

 

BNBO 

Vibeke oplyser, at Hillerød Kommune jf. pesticidaftalen havde forventet, 

at lovgiver ville indføre et generelt forbud mod sprøjtning i BNBO. I stedet 

har lovgiver besluttet, at kommunerne skal give konkrete påbud. Lovgiver 

er meget tidsoptimistisk.  

Arbejdet er endnu ikke startet i Hillerød Kommune. Første skridt vil være 

at spørge vandværkerne om status for deres arbejde med at indgå 

https://nationalparkkongernesnordsjaelland.dk/vaer-med/nationalparkpulje
https://nationalparkkongernesnordsjaelland.dk/vaer-med/nationalparkpulje
https://dagsordener.hillerod.dk/vis?id=d28b3eed-a578-450a-83ce-22122bf60805&punktid=27d3870b-c8a3-4a1a-832a-41f4ebca8d54
https://dagsordener.hillerod.dk/vis?id=d28b3eed-a578-450a-83ce-22122bf60805&punktid=27d3870b-c8a3-4a1a-832a-41f4ebca8d54
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Emner Referat 

frivillige aftaler. Ressourcer til opgavens løsning indgår delvist i budget 

2025. 

Inge Holding Christoffersen fortalte, at Frederikssund allerede har sendt 

breve ud til lodsejere om mulighed for at indgå frivillige aftaler. Inge 

spurgte ind til hvad forvaltningen vil gøre for at sikre at den nuværende 

tidsfrist for at indgå frivillige aftaler d. 31 dec. 2024 ikke sættes ud af 

virkning pga. langtrukken sagsbehandling.  

 

 

Esrum Sø´s omgivelser ny fredning 

Fredningen ligger p.t. i Miljø- og Fødevareklagenævnet. Klagenævnet har 

været på besigtigelse og holdt offentligmøde den 18. og 19. september 

hvor klagere og berørte lodsejere har haft mulighed for at komme med 

bemærkninger til fredningen. Danmarks Naturfredningsforening (DN) har 

meddelt klagenævnet, at de frafalder klagepunkt om at stien er taget ud 

af fredningen. DN fastholder de øvrige klagepunkter. Herunder klage over 

at mølledammen på Stenholtsvej er taget ud af fredningen.    

 

Revision af Grønt Råds kommissorium 

Ved møde i Natur, Miljø og Klimaudvalget den 8. oktober 2024 behandler 

udvalget Grønt Råds forslags om revidering af kommissorium. 

 

Frøprojekt Vild flora 

Udgår. Kommer på som dagsordenpunkt ved næste møde i Grønt Råd. 

 

Afbrænding som naturplejeredskab  

Udgår. Kommer på som dagsordenpunkt ved en senere møde i Grønt Råd  

 

Faunastriber 

Grønt Råds faunastribegruppe redegjorde for status. Herunder at der har 

været en fælles besigtigelse 4. september hvor flere faunastriber blev 

besigtiget. Der var varierende resultater af udsåninger. Der blev vendt 

mulighed for efterårssåning, så der er større chance for spirring.  
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Bordet rundt Kaj Larsen (KL), sportsfiskerne: Fortalte om deltagelse i møder med 

NOVAFORS som blev afholdt sammen med DN-Frederikssund. Ved mødet 

blev drøftet de 2 nye Vandressurcentres naturpåvirkninger. KL fortalte at 

han er meget optaget af de positive sider, men også de negative 

påvirkninger af Roskilde Fjord, samt problematikken omkring 

kompensationsudledninger i de åer der kan blive tørkeramte blandt andet 

Kollerød Å og Græse Å. 5500 små ørreder sættes ud i Kollerød Å og Havelse Å  
 

Esben Aarsleff (ES), Museum Nordsjælland): Orienterede om 

udgravningerne på Smørkilde Bakke som er igangsat i foråret, og vil 

forløbe over de kommende tre år. Udgravningerne afdækker landsbyen 

Egespur, som er anlagt i 500-600-årene og nedlagt i 1560. Udgravninger 

vil forhåbentligt fortsætte de kommende 3 år. 

Desuden har museet foretaget udgravninger i Gørløse, ved Maglekærgård, 

hvor der er undersøgt moselag med tørvegrave fra tiden omkring 500 

f.Kr. til 200 e.Kr. 

Museet er også i gang i Skævinge, ved Dyremosegård, hvor der er 

bopladser og moselag med fund fra tiden omkring 3500 f.Kr. og igen i 

tiden omkring 0-200 e.Kr. 

Derudover udgravninger ved Svenskegrøften i Gribskov og ved Selskov og 

i områder i forbindelse med Hillerød Motorvejens forlængelse. 

 

Jørgen Jacobsen, Jægerne i Hillerød: Jægerne har de sædvanlige 

reguleringsaktiviteter af ræv og mink. Efterspørgslen til vores seks 

rævefælder fra kommunens borgere er stor. Alle fælder er ude og vi har 

en på venteliste. Ros til kommunen fra en borger, der værdsætter at 

kommunen på sin hjemmeside formidler muligheden for at få reguleret 

ræve. 

To ud af de seks jagtforeninger i kommunen har svært ved at motivere 

medlemmerne til bestyrelsesarbejde og aktiviteter. Vist noget der opleves 

mange steder i forenings Danmark. 

Ros til kommunens og Frivillighedscenter Hillerøds arrangement ”Frivillig 

Fredag” som blev afholdt den 27. september hvor alle frivillige blev 

hyldet.  

 

Stig Englund (SE), DOF: Følger med stor interesse sagen om den 

ophævede lokalplan for Favrhøj og er spændt på kommunens udspil i en 

sag, som kan få langtrækkende betydning for andre lokalplaner og 

projekter, som indebære øget belastning med næringsstoffer af 

vandmiljøet. - Vedr. Esrum Sø fredningen, kan DOF med tilfredshed 

konstatere, at en samlet sti rundt om hele søen, som også ville berøre 

følsomme naturområder, er opgivet. - Som repræsentant for DOF deltager 

SE med stor interesse i bestyrelsesarbejdet i NNP Gribskov, hvor der 

heldigvis var flertal for, at der skal udsættes elge, som naturplejere.  

 

Jørgen Nielsen (JN), DN: Orienterede om Favrhøj. Lokalplan afvist i 

planklagenævnet. JN nåede ikke at redegøre for sagen. 

Orienterede om projekt for ændret afledning af overfladevand fra Ullerød 

bebyggelsen. JN redegjorde kort for ideen og tankerne bag ved. DN har 

lavet et notat. Måske Grønt Råd var interesseret i at være med i en fælles 

henvendelse til kommunen om at realisere projektet på kommunal jord. 

Jørgen vil sende notatet til Grønt Råds medlemmer.  
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Inge Holding Christoffersen (ICH), Nordsjællands Landboforening: 

Orienterede om udmøntningen af trepartsaftalen "Aftale om et Grønt 

Danmark". Foreningen arbejder fortsat med at implementere forskellige 

virkemidler til at reducere klimabelastningen af landbrugsdrift. 

ICH Fortalte om landsdækkende arrangement Åbent Landbrug medio 

september med over 85.000 besøgende.  

Gav en kort status på BNBO arbejdet set fra lodsejeres synspunkt hvor 

Inge berettede om den store frustration, der er hos de implicerede 

lodsejere idet den megen medieomtale, der er omkring manglende 

indgåelse af frivillige aftaler vedr. BNBO giver indtryk af, at det er 

lodsejerne, der ”hænger i bremsen”.  

Faktum er, at de mange lodsejere oplever at dialog med HOFOR (som står 

for vandindvinding i langt størstedelen af de udpegede BNBO) ikke er 

muligt idet der ikke svares tilbage på henvendelser nu på 2. år. Dette 

gælder både for de lodsejere, der selv har rettet henvendelse for at indgå 

frivillige aftaler og de lodsejere, som har modtaget et tilbud fra HOFOR om 

erstatning og ønsker en videre dialog.  

 

De lokale små vandværker (som også skal udarbejde tilbud om erstatning 

til i deres indvindingsområde) afventer afgørelserne for ”den store spiller” 

(HOFOR) for at kunne tilbyde enslydende tilbud om erstatning. 

Således er hele BNBO-sagen er gået i stå og kommunen opfordres på det 

kraftigste til at gå proaktivt ind for at sikre en god dialog mellem parterne 

med afsæt i det af regeringen pålagte krav til kommunerne om at 

udarbejde påbud 

 

Vibeke Hansen, Naturhistorisk Forening:  

Natur Nord er så småt ved at overgå til vinteraktiviteter, nemlig foredrag. 

Det er slut med botanikturene for i år. Foreningen har en cykeltur og en 

”putte-krager-tur” tilbage af udendørsaktiviteterne. Kongernes 

Nationalparks Ilderprojektet får hjælp fra medlemmer fra Natur Nord og 

Dansk pattedyrforening. Der har været halvvejsmøde, og der er desværre 

meget langt mellem ilderne. 

 

Lene Lentz, Haveselskabet:  

Haveselskabet deltager i et projekt ”Sammen om haven” 

Projektet tager udgangspunkt i Kulturhaven, der ligger i området ved 

Frivilligcentret, Biblioteket og indkørslen til Slotarkaderne. 

Initiativet til projektet er Naturfredningsforeningen, Frivilligcentret, 

Biblioteket, Haveselskabet og Trollesbro. 

Der er et ønske om at haven skal blive mere levende og indbydende. 

Der vil blive lagt vægt på bæredygtighed og socialt engagement. 

Der skal oprettes et Havelav af engagerede deltagere, der vil stå for 

vedligeholdelse og fremdrift af planerne for haven. 

Foreløbigt har haveselskabet taget fat på en omlægning af området øst for 

Frivilligcentret. Her har tidligere været et bøgepur. Der vil blive etableret 

et område, med vilde, hjemmehørende planter, efter at det øverste 

jordlag er blevet fjernet og et lag af grus er blandet med det øvrige 

jordlag. Der vil også blive arbejdet med andre miljøtiltag som kvashegn, 

jordbunker og insektvenlige buske og træer. 
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Jørgen Schultz, Samvirkende Idrætsforeninger: intet nyt. 
 

Evt. Næste møde i Grønt Råd torsdag den 19. december kl. 16.00-18.00 i 

mødelokale Seglet 

 

Emner: Frøprojekt Vild flora,  

 

Hvis revidering om nyt kommissorium bliver vedtaget, kan der vælges en 

næstformand ved næste Grønt råds møde den 19. december.  

 
Mødedatoer for NMK-udvalget sendes ud til Grønt Råd. 

 

 


